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Processos de pau   

 

 El president afganès, Hamid Karzai, va anunciar la posada en marxa d’un pla de pau 

per al país, que estarà dirigit per un Alt Consell de Pau. 

 A Filipines, el MILF va abandonar la petició d’independència per a determinades 

regions de Mindanao per acceptar la creació d’un subestat o una república autònoma. 

 A Kosovo, la Cort Internacional de Justícia va declarar en un dictamen no vinculant 

que la declaració d’independència de 2008 no violava el dret internacional ni la 

resolució 1244 del Consell de Seguretat de l’ONU. 

 Turquia va iniciar un procés de diàleg amb el PKK, que va afirmar estar disposat a 

desarmar-se si s’acomplien certes condicions, i que es va mostrar partidari d’instaurar 

un règim autonòmic. 

 Les converses entre Israel i Palestina van quedar qüestionades per la decisió d’Israel de 

no renovar la moratòria sobre la construcció d’assentaments a Cisjordània. 

 

En aquest apartat s’analitzen aquells conflictes armats o conflictes no resolts que han entrat en 

una fase de negociació formal, que estan immersos e un procés de pau clar, que estan explorant 

l’inici d’unes negociacions o que les han trencat o congelat per algun motiu. També es comenta la 

situació a Angola (Cabinda), Senegal (Casamance), Somàlia, Colòmbia i Israel-Síria, així com la 

conjuntura de la R. Centreafricana, malgrat no hi hagi negociacions obertes en aquests moments. 

 

3.1. Evolució dels processos de pau 

 

Taula 3.1.  Evolució de les negociacions al final del tercer trimestre de 2010 

Bé (2) Amb dificultats (15) Malament (7) En exploració (4) 

Etiòpia (UWSLF) 

Myanmar (DKBA) 

 

 

 

 

Nigèria (MEND) 

Etiòpia (ONLF) 

Sudan (LJM) 

Índia (ULFA) 

Índia (NSCM-IM) 

Índia-Pakistan 

Filipines (MILF) 

Filipines (MNLF) 

Xipre 

Kosovo 

Moldàvia (Transdnístria) 

Turquia (PKK) 

Armènia-Azerbadjan 

Geòrgia (Abkhàzia i 

      Ossètia del Sud) 

Palestina 

Sudan (JEM) 

Txad 

Marroc (Sàhara 

     Occidental) 

China (Tibet) 

Myanmar (NLD) 

Israel-Palestina 

Iemen 

Sudan (SLA al-Nur) 

Afganistan 

India (CPI-M) 

India (NDFB) 

(En cursiva s’assenyalen els conflictes no resolts i que no estan en fase de lluita armada o que en aquests moments 

no són catalogables com a “conflicte armat”. A la taula “d’exploració” només hi figuren els processos que inicien 

aquesta fase per primera vegada o després d’un llarg període de temps sense diàlegs o apropaments).  

 

De les  negociacions analitzades, 15 corresponen a conflictes armats i 13 a conflictes no armats. 

Quatre es trobaven en fase exploratòria. De la resta, 15 han tingut dificultats, set han anat 

malament i dues s’han desenvolupat satisfactòriament. 
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Àfrica 

 

a) Àfrica Austral 

 

A Angola (Cabinda), el president del grup armat FLEC, N’Zita Tiago, va qualificar de “cop 

d’Estat” el comunicat en què diversos líders de l’organització cridaven a la fi de la lluita armada 

a Cabinda, i va assegurar que es va emetre sense el seu consentiment. Aquesta situació va dur el 

líder del FLEC, exiliat a París, a renovar els seus comandaments. Va destituir el vicepresident 

Alexander Tati, el cap d’Estat Major Estanislau Boma, el cap de Seguretat Nacional Carlos 

Moises, i l’assessor especial del president, Luis Veras Luemba. N’Zita Tiago va cridar a la 

població de Cabinda a seguir lluitant per la seva sobirania. 

 

b) Àfrica Occidental 

 

A Nigèria (Delta del Níger), al juliol es va iniciar al centre d’amnistia d’Obubra (estat de Cross 

River) el programa de reinserció d’ex combatents que donava cobertura a més de 20.000 antics 

membres del MEND i altres grups armats del Delta. El programa, de quatre setmanes de durada, 

va comptar amb formadors europeus i americans. 

 

A Senegal (Casamance), els mitjans locals van informar que al juliol s’havien produït 

enfrontaments entre diferents faccions del MFDC. La proclamació recent d’Ousman Niatang 

Diatta com a cap de l’Estat Major, rellevant a César Atoute Badiate, i de Nkrumah Sané com a 

secretari general del moviment, reemplaçant Jean Marie François Biagui, van causar un augment 

de la tensió entre les faccions. 

 

c) Banya d’África 

 

A  Etiòpia, el grup armat ONLF va confirmar a finals d’agost que a l’octubre podria acabar 

signant un acord de pau amb el Govern malgrat les declaracions d’un portaveu del grup a Doha, 

Hussein Nor, que havia considerat propaganda les negociacions en curs, ja que haurien tingut 

lloc, segons aquest portaveu, amb alguns líders renegats de l’ONLF. El rotatiu sudanès Sudan 

Tribune hauria rebut la confirmació del Foreign Bureau del grup armat de la voluntat de treballar 

per una solució política al conflicte. L’ONLF va considerar que la informació del suposat 

portaveu, publicada també al diari, era un intent de sembrar la confusió en el procés de pau. Prop 

de 20 líders de l’ONLF s’haurien reunit amb representats del Govern. El Govern dirigit pel primer 

ministre etíop, Meles Zenawi, va confirmar els contactes per a arribar a un acord de pau amb 

l’ONLF. Les negociacions entre les dos parts van començar després d’una oferta realitzada pel 

Govern central, i tot seguit el grup la va consultar amb les seves bases, líders tradicionals i 

intel·lectuals de la regió. Al setembre, un grup d’activistes ogadenis a l’exili, Resolve Ogaden 

Coalition (ROC), va anunciar que no reconeixia les negociacions de pau que estaven tenint lloc 

entre el Govern etíop i suposats representants de l’ONLF, com Salah al-Din Macow, presumpte 

líder d’una facció de l’ONLF, destacant que aquestes converses bilaterals no portarien la pau a la 

regió. 

 

El grup armat UWSLF va signar un acord de pau amb el Govern etíop a Addis Abeba el 29 de 

juliol, que va posar fi a més de dues dècades de conflicte. L’acord, signat pel líder del grup, el 

Sheikh Abdurahim Mohammed Hussein, i alts càrrecs del Govern, i amb la presència de 

diplomàtics i oficials de la UA i Nacions Unides, va suposar la concessió prèvia d’una amnistia 

per als membres del grup i la posada en marxa projectes de desenvolupament a la zona d’Ogaden. 

El Sheikh va fer una crida a altres grups rebels a que es comprometessin amb les iniciatives de 

pau. Les dues parts van participar en diverses rondes de negociacions, tot i que el pas important 
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es va donar a l’abril de 2010, quan el grup va acceptar la renúncia a la violència. L’UWSLF és 

un rival de l’ONLF, la insurrecció principal de la regió. El grup armat ONLF va qualificar l’acord 

assolit d’irrellevant, i va considerar que no tenia impacte sobre el terreny i que representava un 

intent del règim i els seus representants de promoure la idea que un procés de pau inexistent 

estava en marxa a Ogaden. L’ONLF va afirmar que l’UWSLF no tenia base de suport a Ogaden i 

va reiterar que qualsevol aproximació entre la població d’Ogaden i el Govern etíop hauria de 

comptar amb una mediació internacional i tenir lloc en un punt neutral.  

 

Pel que fa a Somàlia, l’organització regional de la Banya d’Àfrica IGAD al juliol va tornar a 

demanar a les Nacions Unides, durant una reunió a Addis Abeba, que reemplacés la missió de la 

UA a Somàlia, AMISOM, per una missió de l’ONU. Uganda va sol·licitar l’ampliació del mandat 

de la missió per tal de poder enfrontar-se a l’organització insurrecta al-Shabab. La UA va 

anunciar la seva decisió d’augmentar el component militar d’AMISOM a la clausura de la cimera 

de l’organització que va tenir lloc a Kampala entre el 23 i el 27 de juliol. La UA va decidir enviar 

2.000 soldats addicionals als 6.300 que hi havia al país, aportats per Uganda i Burundi, arribant 

al màxim de 8.000 que s’havia establert en un principi. Al setembre, el primer ministre somali, 

Omar Abdirashid Ali Shamarke, va dimitir després de patir forces pressions com a conseqüència 

de la pèrdua de confiança per part del president del Govern Federal de Transició (GFT) que havia 

declarat el seu Govern com inefectiu. 

 

Al Sudan (Darfur), el líder fundador del grup armat SLA, Abdel Wahid al-Nur, es va reunir al 

juliol a París amb el cap de l’equip mediador conjunt de la UA i l’ONU, Djibril Bassolé, i amb el 

ministre d’Exteriors de Qatar, Ahmed Bin Abdullah Al-Mahmood. Durant aquesta primera 

trobada, al-Nur va reconèixer els esforços del Govern de Qatar per a assolir la pau a Darfur i es 

va mostrar disposat a seguir negociant amb l’equip mediador sobre les condicions per a la seva 

participació a la taula de pau de Doha. Al-Nur va persistir en la seva demanda de seguretat per a 

la població de Dafur i en permetre el llibre accés de les organitzacions humanitàries a la zona per 

a l’assistència de les persones afectades pel conflicte. Aquestes dues condicions eren 

imprescindibles per a la seva participació en qualsevol negociació. D’altra banda, el vicepresident 

sudanès i president de la regió semiautònoma del sud, Salva Kiir, es va oferir com a nou 

mediador entre el Govern sudanès i els líders dels principals grups armats de Darfur, Khalil 

Ibrahim, del JEM, i Abdel Wahid al-Nur, del SLA. La proposta va se ben rebuda pel JEM, però 

el Govern sudanès s’hi va negar. Al setembre, el comitè de mediació, format per l’ONU, la UA i 

Qatar, va presentar un principi d’acord de pau basat en els acords assolits entre el Govern i els 

grups armats JEM i LJM, les posicions de les parts, les recomanacions de grups de la societat 

civil i les consultes amb el Comitè Ministerial Conjunt Àrab-Africà i amb els valedors 

internacionals del procés. D’altra banda, el líder de la facció més important del SLA, Abdel 

Wahid al-Nur, es va reunir a París amb el ministre d’Exteriors francès, Bernard Kouchner, i amb 

el cap de la mediació, Djibril Bassolé, i va demanar que pressionessin més a Khartum per a que 

frenés els atacs contra la població civil i permetés la tornada dels desplaçats interns, a més 

d’assegurar l’assistència humanitària. Un avanç en aquest sentit podria ser l'acceptació final de 

Nur per a participar a la taula de negociacions de Doha (Qatar), després de negar-s’hi 

repetidament. En últim lloc, el líder del panell de la UA per a Darfur, l’ex president sudafricà 

Thabo Mbeki, es va reunir a Líbia amb el líder del JEM, Khalil Ibrahim, en un intent d’acostar 

postures sobre el procés de pau a la regió occidental sudanesa. Per la seva part, el Govern 

sudanès va presentar la seva nova estratègia per a posar fir al conflicte de Darfur, que se 

centrava en els actors locals com a mitjà per a posar fi a la violència, establir la seguretat i el 

retorn dels civils desplaçats, a més d’establir projectes de desenvolupament a la zona. Els grups 

armats van rebutjar la proposta. A més, arran d’un nou atac en un camp de desplaçats a Darfur 

Occidental, el líder del JEM, Khalil Ibrahim, va demanar la dimissió del cap de la UNAMID, 

Ibrahim Gambari, assenyalant que la missió era incapaç de protegir la població civil. Per la seva 

part, el líder del SLA, Abdel Wahid al-Nur, va amenaçar amb iniciar una guerra a gran escala 
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contra l’Exèrcit i les milícies si no s’aturaven els atacs contra els camps de desplaçats i la 

població civil. 

 

El procés de pau a Doha va continuar amb les negociacions del grup Liberation and Justice 

Movement (LJM) –conformat com un amalgama de líders de faccions de perfil molt baix i 

presència escassa al terreny– però es va veure enrarit per les pretensions de Líbia de convertir-se 

en nova seu de les negociacions. El representant libi per a les negociacions de Doha, la 

contribució del qual va ser definitiva per a la configuració del LJM i altres coalicions, va 

abandonar Qatar després que el LJM l’acusés d’intentar forçar-los a integrar les seves posicions 

dins el JEM, per tal que les negociacions es traslladessin a Líbia, on es troba el líder del JEM, 

Khalil Ibrahim, des que va ser expulsat del Txad. No obstant, pocs dies després d’aquest incident 

el dirigent libi, Muammar Gaddafi, va sol·licitar a Khalil que es reincorporés a les negociacions 

de pau a Doha, ja que la seva presència a Líbia estava fent créixer les tensions amb el Sudan (que 

va amenaçar amb tancar la frontera comú). Gaddafi va insistir que no estava protegint el líder 

del JEM, a qui va prohibir donar ordres al seu grup o realitzar declaracions mentre estigués en 

territori libi. D’altra banda, un total de 400 representants de les diferents comunitats, líders 

d’opinió, dones, joves, intel·lectuals, desplaçats i la diàspora es van reunir a Doha per a apropar 

posicions respecte la seva postura davant les negociacions de pau que estaven tenint lloc a la 

capital de Qatar. El cap de la UNAMID, Ibrahim Gambari, va remarcar la importància de la 

seva participació i de la coordinació i coherència que poguessin arribar a assolir les seves 

propostes per a l’acceleració del procés i la resolució del conflicte. D’altra banda, el grup armat 

JEM i la agencia UNICEF van signar a Ginebra un acord per a la protecció dels menors davant 

el reclutament forçós i frenar l’utilització de menors soldats. L’acord va ser fruit d’un any de 

discussions facilitades pel Centre per al Diàleg Humanitari. UNICEF tindrà a partir de llavors 

accés lliure a totes les zones on es concentra el JEM per a verificar-ne el compliment. 

 

d) Grans Llacs i Àfrica Central 

 

Al Txad, els caps rebels del Txad i el Sudan, que havien instal·lat les seves bases a la zona 

fronterera, van patir les conseqüències de l’acostament entre ells dos països i van perdre el seu 

recolzament al juliol. Si al maig el líder del grup armat sudanès JEM, Khalil Ibrahim, va ser 

declarat persona non grata pels seus hostes txadians, ara els va tocar als líders de la revolució 

txadiana. Les autoritats sudaneses van exigir als caps rebels txadians Timane Ermidi (RFC), 

Mahamat Nouri (UFDD) i Adouma Hassaballah (UFCD) que abandonessin Khartum. Al 

setembre, un segon grup de 150 insurrectes de l’antic grup armat txadià Movement for Justice 

and Social Change, MJSC) va retornar a N’Djamena des de la capital de Darfur Septentrional 

acompanyats del ministre de Sanitat txadià. Aquests 150 rebels van desertar de l’Exèrcit al 

febrer de 2006. Aquesta entrega concertada va formar part dels esforços que tots dos països 

estaven realitzant al marc de l’acord de pau que van assolir a començaments d’any per a posar fi 

al suport que l’un donava a la insurrecció de l’altre. 

 

Pel que fa a la R. Centreafricana, el Govern els partits opositors i els antics grups armats van 

assolir un acord de consens el 11 d’agost per a rellançar el procés electoral. Segons l’acord, les 

eleccions presidencials se celebraran el proper 23 de gener de 2011 (i la segona volta, de ser 

necessària, el 20 de març), després d’haver estat posposades dues vegades aquest any. 

 

e) Magreb 

 

Pel que fa al Sàhara Occidental, l’enviat personal del secretari general de l’ONU per al Sàhara 

Occidental, Christopher Ross, va avaluar negativament les negociacions entre el Marroc i el Front 

POLISARIO i va sol·licitar l’ajuda de diversos països per a evitar el bloqueig del procés de pau. 

Al juliol, abans de visitar l’anomenat Grup d’Amics del Sàhara Occidental –Estats Units, França, 
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Espanya, Regne Unit i Rússia–, Ross va enviar un document secret als governs respectius on 

reconeixia que ni ell ni Ban Ki-moon podien convèncer les parts de que abandonessin l’afecció 

implacable a les seves posicions, per la qual cosa reclamava un recolzament específic d’aquests 

països i del Consell de Seguretat. Tanmateix, va considerar que les parts no tenien voluntat 

política d’iniciar negociacions genuïnes o de donar prioritat a les mesures de confiança. En aquest 

sentit, Ross va asseverar que el Marroc era qui menys esforços estava fent i va detallar que a 

l’última ronda informal de contactes a Westchester (Nova York), el Front POLISARIO va fer un 

esbós de negociació en intentar explotar alguns aspectes de la proposta d’autonomia del Marroc. 

No obstant, segons Ross, Rabat es va negar a considerar les idees de la contrapart i, com a 

conseqüència, el POLISARIO es va negar a continuar. Al missatge, filtrat a la premsa a l’agost, 

Ross insistia en la necessitat que les parts examinessin les propostes de l’adversari com a senyal 

de respecte ja que, en cas contrari, no tenia sentit convocar noves rondes de negociació. Segons el 

funcionari, l’status quo a llarg termini posava en qüestió la credibilitat de l’ONU, però també 

suposava riscos, com el risc que els sectors sahrauís es decantin per les accions extremistes. Ross 

també va assegurar que la qüestió dels drets humans al Sàhara Occidental era un tema clau i que 

havia plantejat al Marroc la necessitat d’actuar de forma indulgent amb els activistes sahrauís en 

lloc de coartar-los la llibertat de moviment i expressió. 

 

A l’agost, el rei del Marroc, Mohamed VI, va demandar l’establiment d’un full de ruta clar i 

precís per a posar en marxa la regionalització avançada del país, un procés que pretén començar  

al territori del Sàhara Occidental. El monarca va anunciar al gener la creació d’una Comissió 

Consultiva per a la Regionalització (CCR), presidida per l’ex ambaixador a Espanya, Omar 

Azziman, i va donar-li un termini de sis mesos per a assentar les bases del pla de 

descentralització. No obstant, el termini es va allargar un any més. El rei va sol·licitar que es 

donés a conèixer el pla a través d’un debat nacional ampli que consolidi el recolzament al 

projecte i va cridar el Govern a establir una carta de descentralització sobre la transferència de 

recursos i competències a les regions. A finals de juliol, en un discurs per l’11è aniversari de la 

seva ascensió al tron, Mohamed VI va insistir en què el Marroc no cedirà ni un centímetre del 

Sàhara. El Front POLISARIO va qualificar aquestes paraules com una prova de la falta de 

voluntat de Rabat de cooperar de manera constructiva a favor de la pau duradora i definitiva 

conforme a la legalitat internacional.  

 

Amèrica 

 

A Colòmbia, dies abans de la presa del càrrec presidencial, al juliol, les FARC van difondre un 

vídeo en què Alfonso Cano, cap d’Estat Major Central, expressava la seva disposició a conversar 

amb el nou Govern, concretament sobre cinc punts: les bases militars dels Estats Units, els drets 

humans i el Dret Internacional Humanitari, la terra, el règim polític i el model econòmic. El 4 

d’agost, per la seva part, l’ELN es va mostrar interessat a treballar per construir una sortida al 

conflicte intern de Colòmbia, en el marc d’una proposta de pau per al continent, vinculant els 

esforços dels països que integren UNASUR i d’altres iniciatives d’acompanyament que des de la 

comunicat internacional sorgeixin, mostrant-se disposats a intercanviar amb el Govern veneçolà i 

altres governs del continent per explotar els camins que facin possible la pau a Colòmbia. El nou 

president colombià, en el seu discurs d’investidura del 7 d’agost, va manifestar que “la porta del 

diàleg no està tancada amb clau”. I hi va afegir: “Jo aspiro, durant el meu govern, a sembrar les 

bases de la reconciliació vertadera entre els colombians. Als grups armats il·legals que invoquen 

raons polítiques i avui tornen a parlar de diàleg i negociació, els dic que el meu govern estarà 

obert a qualsevol conversa que busqui l’eradicació de la violència i la construcció d’una societat 

més pròspera, equitativa i justa. Això sí, insisteixo, sobre premisses inalterables: la renúncia a les 

armes, el segrest, el narcotràfic, l’extorsió i la intimidació. Però mentre no alliberin els 

segrestats, mentre segueixin cometent actes terroristes, mentre no tornin els nens reclutats a la 

força, mentre segueixin minant i contaminant els camps colombians, seguirem fent front a tots els 
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violents, sense excepció, amb tot el que estigui al nostre abast”. El president Santos també va 

manifestar que, de moment, no s’activaria la figura de l’Alt Comissionat de Pau. 

 

L’endemà de la presa de possessió del nou president, el mandatari veneçolà Hugo Chávez va 

manifestar que la guerrilla colombiana hauria de manifestar-se per la pau amb demostracions 

contundents com, per exemple, alliberar tots els segrestats. Per a Chávez, “la guerrilla 

colombiana no té futur per la via de les armes”. També va manifestar la seva satisfacció  perquè 

la senadora Piedad Córdoba havia estat nomenada presidenta de la Comissió de Pau del Senat. 

Precisament el grup que lidera aquesta senadora, Colombians i Colombianes per la Pau, havia 

gestionat que UNASUR discutís una alternativa que portés a un acord de pau eventual amb les 

guerrilles. A l’agost, les FARC van enviar un comunicat a UNASUR, expressant la seva 

disposició a exposar en una assemblea d’aquesta la seva visió del conflicte colombià. Dies abans, i 

davant les iniciatives que estava prenent la senadora Piedad Córdoba, el Govern colombià va 

desautoritzar tota gestió paral·lela en temes de pau, assenyalant que “seria el mateix Govern qui 

avanci en el tema quan consideri que les circumstàncies estan donades, ja que per ara no hi ha 

mostres d’una voluntat real de pau”. A finals d’agost, a més, el president Santos va demanar que 

al projecte que modificava la Llei 418 de 1997 s’explicités que no es permetrien zones de 

distensió davant dels últims diàlegs amb les guerrilles, i va dir clarament que no es tornaria a 

repetir l’experiència del Caguán o la proposta de desmilitaritzar municipis com Pradera i Florida. 

Una negociació eventual, per tant, s’haurà de fer sota un altre format. Al setembre, a través d’un 

comunicat les FARC van mostrar la seva disposició a conversar amb el Govern actual i trobar una 

sortida política al conflicte social i armat que viu el país, però sense cap mena de 

condicionament. Per a la guerrilla, el que el president estava exigint per a conversar hauria de 

ser el resultat d’un acord de pau i no la condició prèvia al diàleg. El president Santos va 

respondre al comunicat de la guerrilla assenyalant que “per a que hi hagi qualsevol diàleg amb la 

guerrilla, cal que deixin de fer terrorisme”. Poc després, les Forces Armades colombianes van 

bombardejar un campament de les FARC, i van matar Jorge Briceño, àlies “Mono Jojoy”, cap 

militar de l’organització guerrillera. 

 

 

Àsia i Pacífic 

 

a) Àsia meridional 

 

A Afganistan, la conferència internacional celebrada a Kabul va concloure al juliol amb l’acord 

que establia que el 2014 es començarà a definir el traspàs del control de la seguretat del país de 

les forces internacionals de l’OTAN al Govern afganès. No obstant, el secretari general de l’OTAN 

va assenyalar que les tropes romandran al país fins que les forces afganeses siguin capaces de 

garantir la seguretat. A més, es va acordar que l’Executiu afganès controlaria el 50% dels fons 

que va aportar la comunitat internacional en un termini de dos anys. Fins ara només tenia el 

control del 20%. També es va acceptar el pla per a la reintegració de 36.000 insurrectes 

talibans, que tindrà un cost d’uns 600 milions d’euros. Al setembre, el 40% dels afganesos van 

acudir a les urnes amb motiu de les eleccions legislatives, i el president afganès, Hamid Karzai, 

va anunciar la posada en marxa del pla de pau per al país. Aquesta nova estratègia, que serà 

dirigida per un Alt Consell de Pau, té un objectiu doble: d’una banda, establir un diàleg amb els 

líders talibans i, d’altra, allunyar els combatents de base de la insurrecció. 

  

A l’Índia, el líder del grup armat d’oposició naxalita CPI-M, Kishenji, va fer a l’agost un 

oferiment d’un alto el foc de tres mesos al Govern central com a resposta a la crida del Govern 

durant les celebracions de la independència índia per tal que posessin fi a la violència i iniciessin 

negociacions de pau. Kishenji va afirmar que estaven disposats a cooperar amb el Govern en la 

lluita contra les organitzacions separatistes i contra la corrupció. Altres peticions incloïen la 
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destitució del ministre d’Interior, P. Chidambaran, i del ministre en cap d’Andrah Pradesh, K. 

Rosaiah –per l’assassinat del líder maoista Cherukuri Rajkumar– i la creació d’un mecanisme 

independent per a les converses de pau. A més, els naxalites van sol·licitar la designació del 

polític i activista Swami Agnivesh, l’escriptora Arundathi Roy, i el ministre de Ferrocarrils 

Mamata Banerjee, com a mediadors per al procés de pau. El ministre d’Interior va respondre 

assenyalant que el Govern rebutjava qualsevol proposta que no comportés un compromís real 

sobre el terreny, i va afirmar que no havia rebut cap resposta creïble a l’oferiment de 

negociacions, reiterant la seva petició que els naxalites renunciïn a la violència. Al setembre, el 

Govern indi va allargar per un any més la il·legalització del CPI-M i de les organitzacions 

vinculades a aquest grup armat d’oposició. 

 

A l’estat d’Assam, a l’agost, el Govern va reiterar la seva crida a l’ULFA i l’NDFB per a que 

portessin a terme negociacions de pau, destacant-ne la sinceritat del Govern en els seus esforços 

per assolir la pau a l’estat. D’altra banda, el líder de l’ULFA, Paresh Baruah, va respondre a les 

declaracions de Hiren Gohain, un dels líders del fòrum ciutadà que busca reactivar el procés de 

pau a l’estat (Sanmilita Jatia Abhibartan), en què assenyalava que Baruah no podia decidir en 

solitari el futur de l’estat i que les negociacions haurien de tenir lloc independentment de la seva 

opinió. Baruah va assenyalar que no s’oposava a les converses de pau, però que estava en contra 

de l’allunyament de la ideologia del grup armat, tot afegint que les afirmacions de Gohain només 

empitjoraven la situació. Al setembre, almenys 19 alts càrrecs de l’ULFA es van entregar a les 

autoritats índies per a integrar-se al procés de pau. D’altra banda, el Govern va allargar sis 

mesos l’acord d’ato el foc amb el grup armat d’oposició UPDS signat al maig de 2002, i que des 

de llavors s’ha renovat cada sis mesos. 

 

A l’estat de Manipur, al setembre va tenir lloc la primera reunió tripartita entre el Govern indi, el 

Govern de l’estat de Manipur i el United Naga Council (UNC). Els tres representants es van 

reunir a Nova Delhi per a parlar de la situació de la població naga a Manipur. Durant la reunió el 

Govern indi va valorar positivament el gest de la UNC de suspendre el bloqueig econòmic, la qual 

cosa va contribuir, segons la seva opinió, a crear una bona atmosfera per al diàleg. 

 

A Nagalàndia, el secretari general del grup armat d’oposició NSCN-IM, Thingaleng Miuvah, es 

va desplaçar al juliol a Delhi per a celebrar una nova ronda de negociacions amb el Govern. 

Muivah va expressar el seu desig de reunir-se amb el primer ministre, Manmohan Singh, i el 

ministre d’Interior, P. Chidambarm, per a traslladar-los la petició que l’interlocutor designat pel 

Govern pel Govern per a dialogar amb el grup, R. S. Pandey, tingués més poders. El grup armat 

va assenyalar que el fet que el mandat no fos més ampli dificultava que les negociacions 

avancessin. D’altra banda, els grups armats d’oposició NSCN-K i NNC van acordar unir-se i van 

signar una “Convenció de Reconciliació” després de la trobada dels líders de les dues 

organitzacions. 

 

Pel que fa al contenciós entre l’Índia i el Pakistan per la regió del Caixmir, al juliol va concloure 

la trobada entre els ministres d’Exteriors de tots dos països, Shah Mehmood Qureshi per part de 

Pakistan i S. M. Krishna per l’Índia, sense que es produís cap avenç en el procés de negociacions 

i amb l’únic acord de seguir dialogant. Malgrat que l’objectiu de la trobada era discutir diferents 

propostes per a superar la desconfiança entre els dos Governs, les postures preses per les dues 

parts van impedir qualsevol avenç. Totes dues parts van acusar-se mútuament de la falta de 

progressos. Al setembre, Pakistan va instar l’Índia a concretar el seu posicionament sobre 

Jammu i Caixmir, Siachen i la pau i la seguretat, com a condicions per a desencallar el procés 

d’acostament amb el país veí, mentre l’Índia va exigir Pakistan posar fi al terrorisme 

transfronterer. 
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b) Àsia Oriental 

 

Al Tibet (Xina), el Dalai Lama, de visita a Hongria, va instar al setembre al Govern xinès a 

impulsar una certa liberalització política al Tibet i va advertir Beijing que podria perdre la 

confiança de la comunitat internacional si no reprenia les converses sobre el futur del Tibet amb 

el Govern tibetà a l’exili. 

 

 

c) Sud-est Asiàtic 

 

 

A Filipines, el Govern va confirmar que Malàisia seguiria fent de facilitador de les converses amb 

el MILF, tal com havia sol·licitat el grup. El nou cap del panell negociador governamental, 

Marvic Leonen, va declarar que la confiança entre les dues parts era molt alta i va assenyalar que 

la intenció del Govern era resoldre definitivament el conflicte amb Mindanao en els propers sis 

anys, durant el mandat de Benigno Aquino com a president. Leonen va assenyalar que, si bé els 

governs anteriors van posar l’èmfasi en qüestions de desarmament i desenvolupament, el nou 

Exèrcit tenia la intenció de centrar-se principalment en la dimensió política del conflicte. En 

aquest sentit, Leonen va assenyalar que el Govern no descartava reformar la Constitució, una de 

les reivindicacions històriques del MILF, tot i que dependria de si s’obtenen les majories 

parlamentàries suficients. Leonen també va declarar que s’estaven explorant altres propostes de 

resolució alternatives per a reprendre les converses i va celebrar que el MILF hagués abandonat 

les peticions d’independència per centrar els seus esforços en la consecució d’altes quotes 

d’autonomia per a Mindanao. Per la seva part, el líder del panell negociador del MILF, 

Mohagher Iqbal, va celebrar la possibilitat que el Govern accedís a liderar la reforma 

constitucional i es va mostrar optimista sobre la represa de les converses de pau, malgrat va 

expressar les seves reserves pel fet que el panell governamental encara estigués incomplet (faltava 

nomenar dos dels seus membres). Iqbal, que no va rebel·lar si seguiria liderant el panell del 

MILF, va declarar que l’objectiu principal de les converses de pau hauria de ser reprendre i 

potser reformular els punts de consens que havien assolit les dues parts abans que el Tribunal 

Suprem suspengués la signatura d’un acord sobre territoris ancestrals del poble, a l’agost de 

2008. 

 

Al setembre, el cap negociador del MILF, Mohagher Iqbal, va declarar que el seu grup havia 

abandonat formalment la petició d’independència per a determinades regions de Mindanao i que 

havia fet una proposta al Govern de creació d’un sub-estat o una república autònoma, que tindria 

totes les competències excepte les d’assumptes exteriors, defensa nacional, moneda i correus. 

Aquesta entitat no tindria exèrcit propi, però sí forces de seguretat internes. Mohagher Iqbal 

també va declarar que podria signar-se un acord de pau global en un termini màxim de dos anys i 

que en cas que s’establís aquest sub-estat, el MILF només tindria un paper preponderant a la fase 

de transició. Per la seva part, l’MNLF es va oposar a la signatura d’aquest acord per considerar 

que el Govern hauria de complir íntegrament amb l’acord de pau de 1996 abans de signar un 

acord de pau amb el MILF. El MILF va desestimar la proposta del Govern que en les properes 

rondes de negociació representants del sector privat i la societat civil hi assistissin com a 

observadors perquè va estimar que un diàleg d’aquest tipus s’ha de dur a terme amb discreció. 

 

Pel que fa al MNLF, amb motiu de la commemoració del 14è aniversari de la signatura de 

l’acord de pau entre el Govern i el grup armat d’oposició, la consellera presidencial per al procés 

de pau, Teresita Deles, va instar el MILF a l’agost a seguir dialogant sobre la implementació 

plena de l’acord i es va mostrar convençuda que això s’aconseguiria abans del 2016. Deles també 

va agrair especialment el paper del Govern indonesi, que actualment detenta la presidència del 

Comitè de Pau per al Sud de Filipines de l’Organització de la Conferència Islàmica, en la 
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mediació i supervisió de l’acord. D’altra banda, tant l’MNLF com nombroses organitzacions de la 

societat civil van lamentar la manca de voluntat política del Govern per a acomplir els 

compromisos acordats el 1996 i van denunciar que els estàndards de vida de la població de la 

Regió Autònoma del Mindanao Musulmà eren pitjors en l’actualitat que el 1996. 

 

A Myanmar, fonts properes al grup armat d’oposició KNU van afirmar al juliol que el grup havia 

dut a terme negociacions de pau secretes amb el grup armat progovernamental DKBA a 

Tailàndia. No obstant, el grup va negar que aquesta trobada s’hagués produït. La pressió del 

Govern perquè el DKBA es transformi en una guàrdia de seguretat fronterera podria haver portat 

aquesta organització a tractar de superar les diferències amb el KNU, del qual es va escindir el 

1995, quan va arribar a un acord d’alto el foc amb el Govern. A l’agost el DKBA va visitar 

durant deu dies Naypidaw, capital administrativa del país, per a signar l’acord de transformació 

en guàrdia fronterera, a canvi del qual hauria obtingut 500.000 dòlars de les autoritats 

birmanes, i que hauria causat el sorgiment d’una facció contrària a l’acord. Els integrants del 

DKBA passaran a estar sota el comandament de les Forces Armades birmanes. La facció que no 

va accedir a la integració en les forces de seguretat birmanes va mantenir una reunió amb el grup 

armat d’oposició KNLA –del qual el DKBA es va escindir el 1994– per a acordar accions 

conjuntes en cas d’atacs per part de les Forces Armades. Al setembre, la Comissió Electoral (CE) 

de Myanmar va anunciar la dissolució de deu partits polítics de cara a les eleccions generals 

previstes pel novembre, inclòs el partit principal de l’oposició, la National League for Democracy 

(NLD), liderat per Aung San Suu Kyi.  

 

Europa 

 

a) Sud-est d’Europa 

 

A Xipre, van continuar les negociacions entre el líder grec-xipriota Dmitris Christofias, i el líder 

turc-xipriota, Dervis Eroglu, amb diverses reunions entre finals de juliol i començaments d’agost, 

sobre l’assumpte de la propietat, represes a finals d’agost. Les reunions van transcórrer en una 

atmosfera positiva, segons les fonts de l’ONU. Després de la reunió del dia 10 d’agost, els dos 

líders van reiniciar les seves trobades el 31 d’agost, si bé entre aquestes dates representants de 

tots dos mandataris van seguir reunint-se. A més, es van celebrar dos sopars informals entre els 

líders i les seves dones. El primer va tenir lloc a finals de juliol al domicili d’Eroglu, qui va 

convidar l’altre líder, i el segon a la residència de Christofias, a finals d’agost. Segons els dos 

líders, trobades socials informals com aquestes eren crucials per a entaular amistat  i facilitar 

l’avenç del procés formal de negociacions. Els sopars van transcórrer en un ambient agradable, 

segons els dos líders. El president grec-xipriota, Dmitris Christofias, va reiterar les seves tres 

propostes en relació al procés negociador, plantejades a mitjan juny. D’altra banda, va proposar 

una discussió paral·lela que vinculi tres capítols del procés negociador per tal d’accelerar el 

procés i facilitar una solució en relació a un assumpte tan complex com és el de la propietat, un 

dels més espinosos de les negociacions. Segons Christofias, el capítol sobre la propietat podria 

vincular-se a la discussió sobre el capítol d’ajustaments territorials i el d’immigració, 

nacionalitat, estrangers i asil. El líder grec-xipriota va assenyalar que havien passat ja dos anys 

des de l’inici de les negociacions directes per la qual cosa cada part podia revelar a l’altra les 

seves intencions. En segon lloc, també va fer una crida a Turquia per a que implementés la 

resolució 550 de 1984 del Consell de Seguretat de l’ONU que contempla l’entrega de la ciutat de 

Famagusta, tancada des de la invasió turca de 1974, a l’ONU, fet que, segons Christofias, 

permetria restaurar la ciutat i tornar-la als seus habitants “legals”. A la vegada, va afirmar que 

el seu Govern estaria disposat a assumir la responsabilitat de restaurar la part antiga de la 

ciutat, que constitueix patrimoni cultural comú. Segons Christofias, el seu Govern també estava 

disposat a l’obertura del port de Famagusta al comerç per a la comunitat turc-xipriota sota 

supervisió de la UE. En tercer lloc, el líder grec-xipriota va proposar la celebració d’una 
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conferència internacional que convoqués l’ONU i amb la participació dels membres permanents 

del Consell de Seguretat, la UE, les potències garants, Xipre i les dues comunitats xipriotes. La 

conferència es convocaria quan les parts en conflicte es trobin en posició d’arribar a un acord 

sobre aspectes interns del conflicte. A la vegada, també va enviar un missatge a l’entitat turc-

xipriota, assegurant-los que ell continuaria treballant per a aconseguir una solució. No obstant, la 

proposta grec-xipriota va rebre crítiques per part dels actors turc-xipriotes. El representant 

especial del líder turc-xipriota en el procés negociador, Kudret Ozersay, va acusar Christofias de 

posar sobre la taula propostes que ja sap que serien rebutjades pels turc-xipriotes. Segons 

Ozersay, les propostes no eren noves. 

 

En relació a l’oferta de comerç directe amb la UE del barri de Varosha (a la ciutat de 

Famagusta), Ozersay va al·legar que aquesta era una proposta de la UE, no grec-xipriota, la qual 

cosa no justificava concessions turc-xipriotes. Sobre la conferència internacional, va criticar que 

implicava una representació doble per a la part grec-xipriota i en canvi una única presència per 

als turc-xipriotes. Al voltant del capítol de propietat, va defensar que no s’hauria de vincular a 

altres capítols, perquè ja és un assumpte prou complex. També va criticar que la proposta triple 

s’anunciés en un discurs públic el dia que es commemorava el cop de juliol de 1974 que va 

motivar la invasió turca. Al setembre, el secretari general de l’ONU, Ban Ki-moon, va animar els 

líders grec-xipriota i turc-xipriota a augmentar els seus esforços per a arribar a un acord sobre 

les qüestions relacionades amb la propietat, un dels temes més delicats del procés negociador. 

 

A Kosovo, la Cort Internacional de Justícia, òrgan judicial de l’ONU, va declarar a l’agost en un 

dictamen no vinculant que la declaració d’independència de Kosovo de 2008 no violava el dret 

internacional ni la resolució 1244 del Consell de Seguretat de l’ONU. El tribunal va respondre 

amb aquesta sentència, aprovada amb deu vots a favor i quatre en contra, a la pregunta 

formulada per l’Assemblea General a instàncies de Sèrbia. Segons el dictamen, el dret 

internacional general no contempla prohibicions sobre les declaracions d’independència, com 

tampoc ho fa la resolució 1244. El tribunal va desestimar també que la declaració 

d’independència vulnerés el marc constitucional provisional de Kosovo, ja que segons els jutges no 

vinculava els autors de la independència. No obstant, el text no va jutjar si existia o no un dret a 

la secessió. Al setembre, l’Assemblea General de l’ONU va adoptar de manera unànime una 

resolució que instava al diàleg entre Sèrbia i Kosovo i que reconeixia la decisió no vinculant de la 

Cort Internacional de Justícia. També l’ONU es va oferir a participar a l’organització de les 

converses directes entre Sèrbia i Kosovo. 

 

Pel que fa a Moldàvia (Transdnístria), el Govern moldau va ordenar al juliol la retirada de totes 

les tropes russes de manteniment de pau de la regió. El president moldau interí Mihai Ghimpu 

així ho va exigir en un decret en què demanava a Rússia que retirés les seves 1.500 tropes de 

manera incondicional, urgent i transparent. Rússia ja s’havia compromès a retirar-les en el marc 

d’un acord de 1999 promogut per l’OSCE, que marcava la data de retirada per l’any 2002, sense 

que arribés a acomplir-se. D’altra banda, Viena va acollir consultes informals en el format 5+2, 

una reunió destinada a promoure la represa formal del procés negociador, suspès des de febrer de 

2006. El primer ministre moldau, Vlad Filat, i el líder de Transdnístria, Igor Smirnov, van 

mantenir a finals d’agost una trobada informal en el marc d’un partit de futbol a la capital de 

Transdnístria, Tiraspol. Al setembre, el Govern moldau va advertir que les autoritats de 

Transdnístria s’aferraven a la seva demanda d’independència i que d’aquesta mera posaven en 

perill els esforços de resolució del conflicte. Per la seva part, les autoritats de Transdnístria van 

valorar positivament la decisió de Moldàvia de permetre les exportacions directes de productes 

realitzats en aquesta regió. 

 

Quant a Turquia i el Kurdistan, el líder del grup armat PKK, Murat Karayilan, va proposar al 

juliol el desarmament del PKK a canvi de drets polítics i culturals pel poble kurd. Karayilan va 
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afirmar que estava disposat al desarmament sota la supervisió de l’ONU, si Turquia acceptava un 

alto el foc i acomplia certes condicions. El PKK va exigir que es posés fi als atacs contra els civils 

kurds i els arrestaments de polítics kurds. El PKK, no obstant, va alertar que si el Govern turc no 

acceptava aquesta proposta, el grup anunciaria la independència. El líder del PKK, Abdullah 

Öcalan, va fer una crida a una solució pacífica del conflicte i va plantejar-ne passos concrets. En 

primer lloc, va instar les parts a un alto el foc bilateral. En segon lloc, va plantejar l’establiment 

d’una comissió de veritat i reconciliació, similar a l’establerta a Sud-àfrica, composta per 

experts. Va afirmar que podria tractar-se també d’una comissió parlamentària. Aquest òrgan 

tindria la missió d’escoltar totes les parts implicades, inclòs ell mateix, establir la veritat i 

compartir-la amb l’opinió públic, per donar pas a un procés de reconciliació. Paral·lelament, les 

files del PKK podrien ser transferides a una zona sota supervisió d’un organisme internacional 

com l’ONU, on esperarien fins que s’arribés a una solució. Més tard, els combatents del PKK 

tornarien a Turquia en massa, en el marc d’una solució al conflicte que inclogués garanties 

constitucionals i un marc legal. Segons Öcalan, per tal s’iniciï el procés de pau, calen 

negociacions, i si no es produeixen, podria esclatar una revolució incontrolable. 

 

El PKK va anunciar un alto el foc unilateral entre el 13 d’agost i el 20 de setembre, coincidint 

amb el Ramadan, en resposta a una crida del seu líder, Abhullah Öcalan, i com a resultat de 

l’inici d’un procés de diàleg entre Öcalan i òrgans competents actuant en nom de l’Estat amb el 

coneixement del Govern, segons l’agència Firat. Segons el principal partit opositor, el CHP, el 

subsecretari dels serveis d’intel·ligència, Hakan Fidann, –nomenat al maig–, acompanyant de 

dues persones més, es va reunir amb Öcalan el 20 de juliol a la presó d’Imrali, a la qual van 

accedir per mar. Per tal que el procés sigui permanent i es transformi en un procés de pau, el 

KCK va exigir a l’Estat turc i al Govern de l’AKP el cessament de les operacions militars i 

polítiques  contra els kurds i membres dels grups de pau, el començament d’un procés negociador 

basat en un marc de resolució de tres ítems presentat pel líder del PKK, Abdullah Öcalan, i la 

creació de les condicions per tal que Öcalan hi participi activament, així com la reducció del 

llindar electoral, que actualment és d’un 10%. El líder del PKK, Abdullah Öcalan va reiterar la 

seva defensa de “l’autonomia democràtica” com a projecte de solució per als kurds. Segons 

Öcalan, el model català mereixia ser estudiat i va afegir que els kurds en podrien aprendre. 

 

Al setembre, el primer ministre turc, Racip Tayyip Erdogan, va prometre que el seu partit 

elaboraria una nova Constitució després de les eleccions de 2011. Així ho va anunciar prèviament 

al referèndum sobre reformes constitucionals celebrat el passat 12 de setembre. D’altra banda, el 

Govern i el partit pro-kurd BDP es van reunir, en una trobada que es va endarrerir per la 

violència y que les dues parts van qualificar positivament. La trobada va reunir el viceprimer 

ministre, Cemil Çicek i el ministre de Justícia, Sadullah Ergin, per part del Govern, i en 

representació del BDP els seus co-presidents Selahattin Demirtas i Gültan Kisanak, així com el 

diputat del DTP per Sirnak, Hasop Kaplan. Segons Demirtas, els canvis haurien d’incloure el 

reconeixement d’una autonomia i de drets lingüístics més amplis per als kurds. Demirtas també 

va manifestar que s’havien establert certs contactes amb el líder del PKK, Abdullah Öcalan, però 

no va donar-ne més detalls. L’acostament entre el Govern i el BDP es va produir en un context 

d’intensificació de les mesures destinades a resoldre el conflicte kurd, tant per part del Govern 

com dels actors polítics i socials kurds. El ministre turc d’Interior, Beşir Atalay, es va desplaçar 

a finals de setembre a Erbil, capital de la regió autònoma del Kurdistan (Iraq) per a mantenir 

diverses reunions, inclosa una amb el president de la regió, Massoud Barzani. Segons Hürriyet, 

Turquia estaria treballant en tres passos: d’una banda, l’allargament de l’alto el foc del PKK; en 

segon lloc, la consecució d’una treva permanent; i en tercer lloc, l’adopció de mesures polítiques a 

Turquia que resolguien el problema. D’altra banda, el PKK, va renovar el seu alto el foc, declarat 

el 13 d’agost i que havia d’acabar el 20 de setembre fins la propera publicació de la seva decisió 

final sobre la treva. Segons Karayilan, el grup armat estaria preparat per a negociar, i el model 

que buscaria el PKK és el de les autonomies d’Espanya. El líder del PKK, Abdullah Öcalan, 
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preveia l’adopció futura de dos protocols entre el Govern i els kurds, com a resultat de les 

trobades amb els representants del Govern. Segons Öcalan, un protocol abordaria la dimensió de 

seguretat i un altre els drets democràtics. Tots dos estarien sotmesos al Parlament després de les 

eleccions de 2011 i a més podrien establir-se dues comissions. Una d’elles, seria una comissió 

preparatòria per a una nova Constitució i l’altra seria una comissió d’investigació sobre els 

assassinats extrajudicials i altres violacions de drets humans. A més, el partit BDP preparava un 

nou projecte polític sobre “autogovern democràtic”, que inclouria noves definicions d’autogovern, 

i que seria similar a altres models de descentralització com la regió kurda del nord d’Iraq o el 

País Basc a Espanya. 

 

D’altra banda, un comitè de 23 persones conegut com Elders Committee for Peace (Comitè 

d’Ancians per a la Pau) va fer una crida al diàleg per a resoldre el conflicte kurd. Mentres, l’ex 

president finlandès i Premi Nobel de la Pau, Martti Ahtisaari, es va reunir amb alguns 

representants kurds a Diyarbakir, en el marc d’una visita a Turquia de la Comissió Independent 

sobre Turquia, que avaluava i promovia les perspectives d’integració de Turquia a la UE i que 

estava integrada per diverses personalitats polítiques europees. A més, hauria assenyalat que 

Turquia hauria de negociar amb Öcalan i el PKK per a arribar a una solució. El viatge a Turquia 

també incloïa reunions amb el president turc, Abdullah Gul, i amb el primer ministre, Recep 

Tayyip Erdogan. Finalment, una delegació kurda del DTK es va reunir amb el president iraquià, 

Jalal Talabani, per a abordar l’alto el foc declarat pel PKK així com qüestions vinculades al pla 

de celebració d’una conferència kurda internacional a la Regió Autònoma del Kurdistan (Iraq). 

 

b) Caucas 

 

Pel que fa al conflicte entre Armènia i Azerbaidjan pel territori de Nagorno-Karabach, a l’agost, 

Armènia va manifestar que recolzava la proposta de Rússia per a solucionar el conflicte de l’Alt 

Karabach, presentada a la reunió de Sant Petersburg del mes de junt. Azerbaidjan va confirmar 

les al·legacions armènies que Rússia havia presentat a les parts un nou pla amb propostes de 

treball per a la cerca d’una solució al conflicte. Elxan Poluxov, portaveu d’Exteriors del Govern 

azerbaidjanès, va manifestar a finals de juny que les propostes de treball que Armènia recolzava 

eren inacceptables per a Azerbaidjan. A més, Poluxov va critica que el pla de Rússia hagués estat 

elaborat de forma unilateral, sense seguir el format del Grup de Minsk de l’OSCE. Segons 

Poluxov, les noves propostes plantejades el 17 de juny a Sant Petersburg per Rússia canviaven 

tota la filosofia del procés negociador. El president armeni, Serzh Sarkisian, havia descrit les 

noves propostes com una nova versió del document dels Principis Bàsics, també coneguts com els 

Principis de Madrid. Sarkisian també va afirmar a finals de juliol que el procés de pau romandria 

estancat a no ser que Azerbaidjan seguís l’exemple d’Armènia i acceptés les propostes de Sant 

Petersburg com la base de la negociació. D’altra banda, Armènia tenia previst reforçar la seva 

aliança militar amb Rússia, mitjançant un acord que prolongarà la presència militar russa a la 

base militar de Gyumri fins el 2044 i que ampliava el mandat de les tropes, la missió dels quals 

seria no només protegir els interessos russos sinó garantir la seguretat a Armènia. Al setembre va 

seguir havent-hi una forta tensió al voltant de la línia de control, amb violacions de l’alto el foc. 

 

Pel que fa a Geòrgia, el Govern georgià va aprovar el 3 de juliol un pla d’acció per a implementar 

els objectius continguts a la ”Estratègia sobre els Territoris Ocupats: Compromís a través de la 

Cooperació”, que marcava les pautes del Govern en relació a Abkhàzia i Ossètia del Sud. El pla 

d’acció va ser desenvolupat i serà supervisat per l’Oficina del Ministre d’Estat georgià per a la 

Reintegració, i se centra al voltant de set instruments que el Govern pretén posar en marxa. 

Inclouen mecanismes de contacte neutrals respecte l’estatus, que consistiran en oficials nomenats 

amb el consentiment de les dues parts i un equip reduït de persones, amb base a Sokhumi, 

Tskhinvali i Tbilisi. En segon lloc, es contemplen targetes d’identificació i documents de viatge 

neutrals per als residents de les dues regions independentistes, que els permetria viatjar per 
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l’estranger, així com accedir a serveis socials i educatius a Geòrgia. D’altra banda, es crearà un 

fons econòmic, que serà gestionat per l’organització internacional, i que concedirà subvencions 

per a organitzacions a Abkhàzia i Ossètia del Sud. A més, s’establirà un fons d’inversió, amb fons 

d’organitzacions donants i empreses, gestionat de manera privada, i que estaria destinat a 

projectes a les dues bandes de la frontera administrativa. A la vegada, es contemplava la creació 

d’una agència de cooperació pública, integrada al Ministeri georgià per a la Reintegració, i que 

promouria programes finançats amb fons públics. La resta d’instruments incloïen l’establiment 

d’una institució financera a les dues regions independentistes, per a facilitar transferències de 

diners i altres transaccions, així com la creació d’una zona econòmica i social integrada, a les 

zones adjacents a les dues fronteres administratives, per a facilitar el desenvolupament de serveis 

econòmics i socials. L’estratègia del Govern de Geòrgia va ser rebutjada diverses vegades per les 

autoritats d’Abkhàzia i Ossètia del Sud. El president abkhaz, Sergey Bagapsh, va anunciar la 

retirada d’Abkhàzia del Procés de Ginebra per l’estancament de les negociacions sobre la no 

utilització de la força. Així ho va anunciar a principis de juliol el líder abkhaz, Sergey Bagapsh, 

en un discurs anual davant del Parlament. Bagapsh va reiterar que la signatura d’un acord amb 

Geòrgia per no utilitzar la força eliminaria l’amenaça d’un nou conflicte, però va acusar Geòrgia 

d’evitar discutir la possibilitat d’aquest acord. Per la seva part, Geòrgia sempre ha insistit que 

estava disposada a signar un tractat sobre la no utilització de la força però amb Rússia, a la qual 

considera actor principal del conflicte. En tot cas, Bagapash va reconèixer que el Procés de 

Ginebra era un espai important per a mantenir contactes amb els actors internacionals. La 

secretària d’Estat dels Estats Units, Hillary Clinton, va instar Abkhàzia a participar de manera 

constructiva en les converses. Finalment, Bagapsh va participar en la següent ronda de 

negociació, per la qual cosa no va arribar a fer efectiva la seva amenaça. 

 

 

Orient Mitjà 

 

Pel que fa a Israel i Palestina, el president palestí, Mahmoud Abbas, i el primer ministre israelià, 

Benjamin Netanyahu, es van reunir a Washington el 2 de setembre en una nova ronda de 

converses directes entre les parts, la primera en vint mesos. Abbas havia exigit el cessament total 

de l’aixecament de colònies, Jerusalem inclòs, com a pas previ al diàleg, però també va acabar 

cedint a les intenses pressions internacionals i, almenys oficialment, Washington va anunciar que 

el restabliment dels contactes es feia “sense condicions”. Segons les seves declaracions a la 

premsa, el primer ministre israelià va acceptar un Estat palestí, però no va admetre negociar 

sobre les fronteres prèvies a la guerra de 1967; va assegurar que Jerusalem era la capital eterna 

i indivisible d’Israel i va exigir el control de l’espai aeri d’un futur Estat palestí, que des de la 

seva perspectiva hauria de ser desmilitaritzat i acceptar la instal·lació de bases israelianes a la 

Vall del Jordà. Un futur Estat palestí tampoc no podria subscriure pactes defensius amb països 

considerats enemics d’Israel. En aquest context, les prioritats de Netanyahu serien la seguretat, 

el reconeixement d’Israel com un Estat jueu (el retorn dels refugiats només es podria fer a un 

Estat palestí) i el final del conflicte, sense possibilitat d’admetre noves reclamacions en el futur. 

Després de la represa de les converses directes entre palestins i israelians a principis de setembre, 

es va mantenir la incertesa sobre el futur diàleg després de la decisió d’Israel de no renovar la 

moratòria sobre la construcció d’assentaments a Cisjordània. 

 

Pel que fa a Palestina, representants de Hamàs i de Fatah es van reunir a Damasc a finals de 

setembre en un intent de superar els obstacles per a la reconciliació entre aquestes agrupacions 

palestines. Els punts d’acord es van referir a l’Organització d’Alliberament Palestí, el Comitè 

Electoral i el Tribunal Electoral. 

 

Pel que fa a Israel i Síria, Damasc va reiterar la seva disposició a reprendre les converses de pau 

amb Israel si el seu Govern es comprometia a posar fir a l’ocupació dels Alts del Golan. El 
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ministre de Relacions Exteriors siri, Walid al-Muallim va fer aquestes declaracions després de 

reunir-se amb la seva homòloga americana, Hillary Clinton, a Nova York. El primer ministre 

israelià, Benjamin Netanyahu, va declarar que no entraria a les converses amb Damasc amb pre-

condicions.  

 

Al Iemen, almenys 52 persones van morir al juliol en cinc dies en els enfrontaments entre tribus 

pro governamentals i els insurgents del nord del país coneguts com al-houthistes, en els xocs 

violents més greus a la zona des de la signatura del cessament del foc subscrit al febrer pels 

insurrectes i el Govern. Pocs dies abans, els al-houthistes havien confirmat el seu suport a un 

acord signat entre el partit oficialista, el Congrés General del Poble, i una coalició de partits de 

l’oposició amb què pretenien crear una plataforma de diàleg nacional entre els diferents sectors 

polítics rivals del país. Els al-houthistes també havien donat el vist-i-plau a l’oferta de Qatar per 

a consolidar la treva amb el Govern iemenita i consolidar una pau sostenible. En el marc de 

l’acord amb l’oposició, el Govern va disposar l’excarceració de 400 combatents vinculats a la 

insurrecció de la província de Saada, al nord, i a 27 membres més del moviment separatista del 

sud del país. A començaments de mes, funcionaris del Govern havien denunciat que els al-

houthistes no estaven complint amb els sis punts establerts a l’acord del cessament del foc. Més 

tard, van alertar que els insurrectes havien matat vuit membres d’una tribu i tres policies en un 

atac a un comboi a la provínica de Saada. No obstant, a mitjan juliol el mateix president Saleh 

va confirmar que els rebels començarien a implementar els terminis de la treva i que, per tant, no 

hi havia indicis per a presagiar una “setena guerra”, en al·lusió als sis conflictes armats 

entaulats pel Govern i els al-houthistes des de 2004.  

 

El Govern i els rebels al-houthistes van signar el 26 d’agost a Doha (Qatar) un acord que establia 

un calendari per a la implementació dels acords previs. Fonts diplomàtiques iemenites van 

manifestar que no es tractava d’un nou acord sinó de l’establiment de mecanismes per a aplicar 

els acords assolits anteriorment. Un dels representants rebels, Mohammed Abdel Salam, va 

assenyalar que la demanda principal dels rebels era l’alliberament de presos. Es calcula que hi ha 

un miler de seguidors insurrectes en custòdia. Segons Abdel Salam, altres demandes incloïen el 

desenvolupament i la reconstrucció de províncies del nord del Iemen que van ser discriminades i 

que no tenen aigua, carreteres o escoles. Segons Reuters, l’acord instava al tancament final de la 

guerra i a l’inici del diàleg polític, i incloïa 22 punts, entre els quals destaca l’entrega als 

mediadors de les armes robades a l’Exèrcit iemenita, així com l’alliberament per les autoritats de 

presoners insurrectes. Altres punts citats per Reuters incloïen la retirada de mines a la regió, la 

garantia de lliure moviment per a permetre el retorn de població desplaçada i l’alliberament 

d’escoles, edificis governamentals o residències preses pels rebels. Al setembre, les insurreccions 

van reforçar les seves posicions. 

 

 

 

 


